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المستخلص 

 اىزٖبة ٕٗ٘ الإّسبُ رصٞت اىزٜ الأٍشاض إٌٔ ٍِ ٗاحذاً ٗاىزحيٞو ثبىجحث اىذساسخ ٕزٓ رْبٗىذ

 شنيذ ٗقذ. اىطجٞخ اىجغشافٞب ٍجبه فٜ اىؼيَٞخ اىَسبَٕبد ضَِ رأرٚ ٕٗٚ ،(A) اىْ٘ع اى٘ثبئٜ اىنجذ

 اسرجطذ اىزٜ اىجغشافٞخ ٗاىخصبئص اىظشٗف ػيٚ اىزؼشف ثٖذف ىيذساسخ ٍنبّٞبً إطبساً جذح ٍذْٝخ

 اىذساسخ اسزْذد ٗقذ. اىَبضٞخ اىقيٞيخ اىسْ٘اد خلاه اىَذْٝخ ٕزٓ فٜ اىَصبثخ اىحبلاد ٗر٘صٝغ ثظٖ٘س

 ٍؼذلاد رفبٗد ٍٗذٙ اىذساسخ، ٍْطقخ فٜ اىَشض اّزشبس ثحجٌ ٝزؼيق فَٞب اىزسبؤلاد ٍِ ػذد ػيٚ

 ثِٞ ثبىَشض الإصبثخ ٍؼذلاد فٜ اىزفبٗد طجٞؼخ إىٚ ثبلإضبفخ اىَخزيفخ، اىَذْٝخ جٖبد ثِٞ الإصبثخ

 ٗىزحقٞق. اىجحث ثَ٘ض٘ع اىؼلاقخ راد اىزسبؤلاد ٍِ ٗغٞشٕب اىَقَِٞٞ، ٍِ ٗغٞشٌٕ اىَ٘اطِْٞ

 رىل فٜ ثَب ٗاىنَٜ اى٘صفٜ اىَْٖجِٞ ٍِ ملًا ر٘ظٞف رٌ فقذ اىذساسخ، أجيٖب ٍِ أجشٝذ اىزٜ الإٔذاف

 ثنبفخ اىَزؼيقخ اىَؼيٍ٘بد ػيٚ اىذساسخ فٜ اىَسزخذٍخ اىجٞبّبد ٗاشزَيذ. اىَْبسجخ الإحصبئٞخ الأسبىٞت

 اىَؼْٞخ اىصحٞخ اىجٖبد ىذٙ اىذساسخ فزشح خلاه سسَٞبً رسجٞيٖب ٗرٌ ثبىَشض أصٞجذ اىزٜ اىحبلاد

 اىحبلاد ػذد ٍجَ٘ع رشاٗح اىذساسخ إىٖٞب ر٘صيذ اىزٜ اىْزبئج إٌٔ ٍِٗ. حبىخ( 661)  ثيغذ ٗاىزٜ

 ٗج٘د مزىل اىذساسخ ّزبئج أثشص ٍِٗ. ٟخش ػبً ٍِ ٍؼذلارٖب ثجبد ٗػذً حبىخ 127-89 ثِٞ اىسْ٘ٝخ

 ّزبئج أظٖشد مَب. ٍٗبسس سجزَجش شٖشٛ فٜ رَثيذ ثبىَشض الإصبثخ حبلاد ىظٖ٘س رسٗرِٞ

 َّطبً ٗلا ٍؼْٞخ قبػذح ٝزجغ لا جذح ٍذْٝخ فٜ اىَصبثخ ىيحبلاد اىَنبّٜ اىز٘صٝغ أُ أٝضًب اىذساسخ

 اىَسز٘ٝبد أٗ الأحٞبء ٍ٘اقغ أٗ اىسنبّٞخ ثبىنثبفخ ٝشرجط لا اىَشضٞخ اىحبلاد ظٖ٘س ٗاُ ٍحذداً،

 اى٘ثبئٜ اىنجذ ثبىزٖبة الإصبثخ ٍؼذلاد فٜ اسرفبػبً ْٕبك أُ اىْزبئج ثْٞذ مَب. ثٖب ىيقبطِْٞ الاقزصبدٝخ

.  اىَذسٗسخ اىؼَشٝخ اىفئبد ػجش اىسؼ٘دُٝ٘ ثِٞ

 ىؼيٖب اىَقزشحخ اىز٘صٞبد ٍِ ثؼذد اىجبحثخ رقذٍذ اىذساسخ، إىٖٞب ر٘صيذ اىزٜ اىْزبئج ػيٚ ٗثْبء

 ٍِ اىؼذٝذ جبّت إىٚ اىسيجٞبد ٍِ اىذساسخ إىٞٔ رطشقذ ٍَب اىنثٞش رجْت فٜ ٗرسبٌٕ دٗس راد رنُ٘

 رضَْذ مَب.  خبصخ ثصفخ( A) اىْ٘ع اى٘ثبئٜ اىنجذ اىزٖبة ٍٗشض ػبٍخ اىَؼذٝخ الإٍشاض ٍسججبد

 ػِ فضلا ، الإصبثخ ثحبلاد اىخبصخ اىجٞبّبد ثشصذ اىنبفٜ ثبلإزَبً ػلاقخ ىٔ ٍب اىز٘صٞبد ريل

. اىَجزَغ فئبد ىنو اىصحٞخ اىز٘ػٞخ ٗسبئو رقذٌٝ
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Abstract 

This study has dealt with the investigation and analysis of Hepatitis A; one of the 

most important diseases that infect humans. The study comes as a contribution to the 

field of medical geography. The study has been conducted in Jeddah for the purpose of 

identifying those geographic conditions and characteristics related to Hepatitis cases in 

the study area for the last few years. To provide direction for this study, a number of 

questions has been formulated. These questions focused on such issues the number of 

infected cases, their spatial distribution and variations within the city, and the nature of 

variation of infection between Saudi citizens and other residents. In order to achieve the 

aims of the study, the researcher used quantitative as well as descriptive methods. The 

data used for analysis included information related to all infected cases which have been 

formally reported during the study period (661 cases). 

Results have shown that annual infection rates of the disease ranged between 89 and 

127 cases, Also, there are two time peaks of infection during March and September. In 

addition, the study showed that the demographic distribution of Hepatitis A in Jeddah 

does not follow a specific rule or certain pattern, and the appearance of the disease in the 

city districts seems to be not related to the population, location, economic standards. 

However, results of the study indicated that there has been an increase in the infection 

rates among Saudis than non-Saudis throughout studied age groups. 

According to the above mentioned results, the researcher presented a number of 

suggested recommendations aiming to have an effective role in avoiding many of 

shortcomings relating to the causes of infectious diseases in general and Hepatitis A in 

particular. The most important of such recommendations are related to reporting data on 

infections as well as promoting vigorous health awareness through the media to all social 

groups in the city 

 
 


